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PROČ se naše městská část 
v  minulých dvaceti letech je-
nom rozrůstala, aniž zároveň 
s  počtem obyvatel rostl i  počet 
školských a zdravotních zařízení, 
objekty sociálních služeb nebo 
tolik potřebného integrovaného 
záchranného systému?  PROČ 
se na to zejména v minulém vo-
lebním období naši zastupitelé 
s prominutím vykašlali? 
Tuto otázku si musí položit kaž-
dý, kdo pozorněji sleduje aktuální 
vývoj kolem změny území býva-
lé skládky Hliník ze zanedbané 
a  křovinami zarostlé pustiny na 
tolik potřebnou občanskou vy-
bavenost. PROČ? No protože je 
evidentně mnohem jednodušší 
nedělat na úřadě městské čás-
ti vůbec nic, nebo jen slibovat 
vzdušné zámky, než se pustit do 
nelehkého boje s  komisemi Ma-
gistrátu hlavního města Prahy 
i nejrůznějšími aktivisty, pro kte-
ré je jakákoli změna současné-

ho stavu obtížná nepříjemnost. 
Nebo rovnou dílo čertovo. 
A  tak místo aby snaha posta-
vit v  Uhříněvsi nové zdravotní 
středisko, hasičárnu, domov dů-
chodců, a dokonce bazén i zimní 
stadion vysloužila radním po-
chvalný potlesk obyvatel, reakcí 
je odmítavá petice a  poplašné 
výkřiky bývalého senátora. 
Jasně. Petice podepisuje jen 
hrstka spoluobčanů a motivy bý-
valého senátora, který neuspěl 
ve volbě, jsou celkem průhled-
né. Ale určitě by bylo jednodušší 
raději nic nedělat. Nebo ne? My 
v redakci si myslíme, že rozhod-
ně ne. PROČ? Naše městská část 
nové veřejné stavby potřebuje. 
A pokud si myslíte totéž, přijďte 
nový projekt rozvoje občanské 
vybavenosti Uhříněvsi posoudit 
a  spolu s  námi podpořit na ve-
řejné projednávání ve čtvrtek  
4. dubna do Divadla U22.
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Na letošní rok plánuje radnice Prahy 22 několik významných projektů. 
Které z nich považujete jako radní pro finance, dotační tituly a fondy 
za nejdůležitější? Bude na ně možné získat peníze ze státních dotací?

„ Získat peníze mimo rozpočet naší 
městské části se snažíme vždycky. 
Ne vždy je to možné a  ne vždy 
účelné – pokud jsou takto získané 
peníze třeba několik let fixované 
pouze pro konkrétní využití. Z vý-
znamných projektů musím zmínit 
především školské projekty: v sou-
časnosti stavíme MŠ Nad Volyňkou 
a chystáme pokračování výstavby 
Polyfunkčního domu Pitkovice. Ne-
přehlédnutelná bude také II. etapa 
Lávky U Kříže. 
Dalším menším, ale pro občany 
neméně užitečným projektem je 
oprava lávky na náměstí Bří Jan-
dusů. Probíhá i revitalizace Cukro-
varského rybníka. Na tyto projekty 
čerpáme v převážné většině pro-
středky z  MHMP. Některé menší 
projekty, ale musíme financovat 
z  vlastních zdrojů, protože je po-
třebujeme pro naše občany otevřít 
bez zdlouhavých čekání. 

PTÁME SE:  RADNÍHO 
MIROSLAVA ROTHA

Co ale letos považuji za velmi dů-
ležité pro budoucnost naší MČ, je 
projekt budoucí občanské vybave-
nosti v  areálu Hliník. Jsme tepr-
ve ve fázi změn územního plánu, 
ale už nyní musíme uvažovat, co 
v tomto prostoru může vzniknout. 
Je třeba připravit co nejkvalitnější 
projekt, aby ho bylo možno finan-
covat z  dotačních titulů. Mám na 
mysli především nový lékařský 
dům a  domov seniorů, ale třeba 
také objekty pro potřeby IZS.
Jako radní i jako dobrovolný hasič 
považuji za mimořádně potřebný 
objekt budoucí uhříněveské ha-
sičárny. Naši dobrovolní hasiči 
sice nedávno dostali od městské 
části zásahové vozidlo, ale bez 
příslušného zázemí nemohou po-
skytovat službu veřejnosti tak, 
jak by si představovali. Přitom 
v  případě nejrůznějších anomálií 
počasí, vichřic nebo záplav to bu-
dou především hasiči, kdo bude 
v  Uhříněvsi a  okolí poskytovat 
první pomoc.
Najít způsob, jak financovat stavbu 
jejich zázemí, považuji osobně za 
jeden z nejdůležitějších budoucích 
úkolů v  oblasti mé působnosti.   
Podporuji proto projekt změny 
území, samozřejmě pokud se uká-
že, že je ekologicky bezpečný a re-
alizovatelný."Bc. Miroslav Roth, radní Prahy 22  

pro finance, dotační tituly a fondy

VÝSTAVA ZÁMĚRU NA ZMĚNU ÚZEMNÍHO PLÁNU 
Muzeum Uhříněves - do 27. března 2024 

VEŘEJNÉ PROJEDNÁNÍ ZA ÚČASTI ARCHITEKTA 
Dne 4. dubna 2024 od 17:30 Divadlo U22 
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„Budeme nutně potřebovat nové 
školy a školky, zdravotnická a so-
ciální zařízení, pořádné zázemí 
integrovaného záchranného sys-
tému. Městská část ale nemá 
k  dispozici žádný vhodný poze-
mek, kde by se to dalo postavit,“ 
říká první místostarosta Prahy 22 
Martin Langmajer (ODS). 

POSLEDNÍ MOŽNÁ ZMĚNA 
ÚZEMNÍHO PLÁNU

Šance, jak problémovou situaci 
s katastrofálním nedostatkem ve-
řejné vybavenosti vyřešit, se na-
skytla s poslední možnou změnou 
územního plánu. Magistrát HLMP 
totiž k září 2023 ukončil příjem 

jakýchkoli nových návrhů. Po-
zornost radnice se proto obrátila 
k velkému prostoru poblíž centra 
Uhříněvsi, k  divoce zarostlé plo-
še bývalé skládky Jezera, lidově 
zvané Hliník. Jméno nezískala 
kvůli skládce vzácného kovu, ale 
protože se tu od roku 1866 dlouhá 
desetiletí těžila cihlářská hlína. 

V  současné době je prostor 
zrekultivované skládky veden 
v územním plánu jako plocha od-
dechu, jsou zde oficiálně louky 
a  lesní porosty. Ve skutečnosti 
z velké části neprostupná křovis-
ka a náletové dřeviny. „Když jsme 
přemýšleli o prostoru pro nezbyt-
nou další veřejnou vybavenost,  

BAZÉN, LÉKAŘSKÝ DŮM, DOMOV 
DŮCHODCŮ A OBJEKT IZS MÍSTO 
NEVYUŽITÉ SKLÁDKY?

Poslední větší investice do občanské vybavenosti se v Praze 22 odehrály před dvaceti lety. Tehdy postavila městská část novou 
radnici, velkou školní jídelnu, lékařský dům, dům policie nebo dva domovy s pečovatelskou službou. Od té doby se počet obyvatel 
městské části víc než zdvojnásobil, ale skoro nic nového tady postaveno nebylo. A to má být v nejbližších letech postaveno v okolí 
dva a půl tisíce nových bytů...

NA BÝVALÉ SKLÁDCE HLINÍK MŮŽE VZNIKNOUT NOVÝ 
KOMPLEX OBČANSKÉ VYBAVENOSTI

Takhle vypadá území bývalé skládky Hliník dnes.
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logicky nás napadl právě Hli-
ník. Byl by dostupný po Horácké 
stezce, ze které může vzniknout 
významná komunikace. Je neda-
leko vlakového nádraží a  centra 
městské části, takže má skvělou 
polohu,“ popisuje starosta Prahy 
22 Tomáš Kaněra.

Záměr proměnit určení současné 
územní plochy na bývalé sklád-
ce z  ploch oddechu, možného 
golfového hřiště nebo rekreace 
na plochu veřejné vybavenosti 
odsouhlasilo na svém zasedání 
26. června loňského roku zastu-
pitelstvo městské části 15 hlasy 
proti šesti. 

Jenže jsme v Čechách, a co přijde 
dobré a potřebné jednomu, může 
se nelíbit jinému...

PROTI STAVBĚ VYBAVENOSTI: 
PETICE

Těsně po odsouhlasení záměru 
vznikla v Uhříněvsi občanská pe-
tice, kterou podle veřejně dostup-
ných údajů ze září loňského roku 
podepsalo 213 lidí. Podepsaným 
vadilo, že na úkor zóny oddechu 
a  možného golfového hřiště má 
vzniknout příliš velká plocha 
veřejné vybavenosti, celkem šlo 
o  165 tisíc metrů čtverečních. 
A  také to, že by chemické látky 
v podzemí rekultivované skládky 
mohly v případě výstavby ohrozit 
spodní vody. 

Petice získala ohlas na sociál-
ních sítích, podpořili ji dokonce 
jednotliví ekologičtí aktivisté až 
z  kanadské Ottawy nebo ze San 
Franciska. Politicky vede odpor 
proti nové výstavbě bývalý člen 
Strany zelených a  později sená-
tor s  podporou Pirátů Ladislav 
Kos, který před rokem a půl svůj 
mandát v  Praze 22 neobhájil. 
Kdysi totiž pracoval jako chemic-
kotechnologický manažer v uhří-
něvské továrně Pragochema, 
takže ví, co všechno tato firma na 
skládku vyvážela. „Buďme rádi, 
že skládka spinká, nechtějme ji 
nevhodným zásahem probudit,“ 
řekl Kos nedávno v  rozhovoru 
pro deník Právo. 

Skica návrhu zastavovací studie od architekta Pavla Hniličky, 

Současný stav dotčeného území.

Možná budoucí podoba po dostavbě již dříve schválených plánovaných bytů a nově navrhované občanské vybavenosti.
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Jenže zaplnit jámu v zemi odpa-
dem a nechat ji uprostřed města 
zarůstat plevelem už dávno není 
moderní řešení. Například obří 
skládka u  letiště Bena Guriona 
v Izraeli je od roku 2004 přemě-
ňována v ekologický park včetně 
plánovaného amfiteátru pro 50 
tisíc návštěvníků. Jiná obrovská 
skládka přepracovaná na  uži-
tečnou plochu pro obyvatele se 
nachází na Staten Islandu v New 
Yorku. Na ploše třikrát větší, než 
je proslulý newyorský Central 
Park, vzniká série sportovišť 
a  obecně prospěšných staveb, 
návštěvnických center a  restau-
rací, kombinovaná s divokou pří-
rodou včetně ptačí rezervace. 
A přesně tudy se odvíjely i další 
úvahy radních Prahy 22.

STAVBY NA MÍRU A ZACHOVA-
NÁ REKREAČNÍ PLOCHA

Uhříněveská skládka Jezera, nebo 
chcete-li Hliník, totiž není jednolitá 
plocha. Původní jáma po těžbě hlí-

ny hluboká až patnáct metrů byla 
postupně zavážena nejrůznějším 
materiálem. Jsou 
tu opravdu ne-
bezpečné ferme-
že, barvy a  laky 
z  Pragochemy, 
vyvážené v  do-
bách pracovního 
angažmá bývalé-
ho senátora Kose, 
ale také třeba 
výkopová zemina 
ze stavby metra. 
Právě tou byla 
zrekult ivována 
v  roce 1992 jižní 
část skládky. 
Severozápadní 
část skládky (Je-
zera I a II) byla za-
vezena inertním 
odpadem v  půli 
90. let, po roce 
2000 byla skládka 
zrekultivována a  zkolaudována. 
V  prostoru Jezera I  pak ukládá-
ním zeminy a stavebního odpadu 

vznikla vyvýšenina. Do roku 2004 
byl technicky a biologicky zrekul-

tivován celý pro-
stor. 

Podloží skládky 
je tedy různorodé 
a případné toxické 
látky jsou jenom 
v  některých čás-
tech celého pro-
storu. A  právě to 
lze využít při další 
proměně území. 
Někde může zů-
stat přírodní park 
a  divoká příroda, 
v  jiných místech 
lze bez rizika 
stavět. V  říjnu 
loňského roku 
tak měla radnice 
Prahy 22 jasně-
ji. A  navíc vyšla 
vstříc i petici, kte-

rá odmítala zastavět celé pláno-
vané území. 
„Požádali jsme hlavní město 

Prahu o  možnost změny účelu 
pozemků na  veřejnou vybave-
nost. Pokud nám Praha vyhoví, 
využijeme část takto získané 
plochy na  potřebnou infrastruk-
turu. Zbytek bude sloužit dál jako 
městská zeleň a prostor pro vol-
ný čas a  odpočinek,“ upřesňuje 
starosta Tomáš Kaněra (ANO).

PROJEKT ZA HORÁCKOU 
STEZKOU

Začátkem letošního března před-
stavil nový plán, jak naložit s bý-
valou uhříněveskou skládkou, 
na výboru pro územní rozvoj 
Zastupitelstva hl. m. Prahy re-
nomovaný architekt a  urbanista 
Pavel Hnilička. Podle tři roky sta-
rých analýz společnosti Geotest 
nepředstavuje podloží skládky 
Jezera aktuální zdravotní riziko, 
technicky zde lze i  stavět, třeba 
na pilotech. I  tak ale místo vyu-
žití celého území navrhuje urba-
nista stavět jen ve dvou částech 
dotčeného území. Původní roz-

Podle návrhu architekta Hniličky by na bývalé skládce mohl stát zimní a plavecký stadion, zdravotnické středisko, mateřská škola a objekty IZS.

Využívat bývalé 
skládky pro 

potřeby další 
výstavby 

ve městech 
je moderní. 
Například 

v New Yorku 
nebo poblíž 
izraelského 
letiště Bena 

Guriona.
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sah změny 165  898 m2 reduku-
je jeho návrh na 49 730 m2. Jde 
tedy pouze o  plochy využitelné 
pro konkrétní veřejnou vybave-
nost. Zbytek území rekultivované 
skládky bude dál veden v územ-
ním plánu jako prostor oddechu, 
a může tedy sloužit rekreaci, od-
počinku a sportování.

V  nerizikové části území Za Ho-
ráckou stezkou takto nově může 
vzniknout mateřská škola o  čty-
řech třídách pro zhruba sto před-
školáků. Stejných sto míst, ale 
pro nejstarší generaci, by mohl 
nabídnout nový domov seniorů 
nebo dům s pečovatelskou služ-
bou. 

Pro všechny obyvatele Prahy 22 
může v prostoru bývalé skládky 
vzniknout krytý plavecký bazén 
o  délce 25 metrů. Nejbližší po-
dobný plavecký bazén se třemi 
dráhami je v  Říčanech v  centru 
Na Fialce a  je poměrně hodně 
obsazen. Další možnou stavbou 
je zimní stadion s hokejovou ha-
lou. Oba objekty plánuje architekt 
Hnilička v  jihovýchodní části do-
tčeného území.

Zdravotnické středisko s  ordi-
nacemi až třiceti lékařů různých 
specializací by mohlo doplnit 
současnou nabídku lékařské 
péče v naší městské části a záro-
veň uvolnit část jednoho z dosa-
vadních lékařských domů. Poblíž 
by měla stát hasičská a policejní 
stanice, které konečně poskytnou 
dostatečné zázemí oběma uhří-
něveským složkám integrované-
ho záchranného systému. 

Je jen na obyvatelích Prahy 22 
a jejich volených zástupcích, zda 
si takto pojatý projekt prosadí, 
anebo zda bývalá skládka Hliník 
zůstane zarůstajícím smetištěm 
bez jakéhokoli smysluplného vy-
užití.

Pavel Janů

Tak vypadal návrh změny využití území ještě loni na podzim. Nové území veřejné vybavenosti je vyznačeno tmavě modře.

A toto je návrh architekta Hniličky.

Navrhované propojení zalesněných území oddechu v Uhříněvsi.

VEŘEJNÉ PROJEDNÁNÍ ZA 
ÚČASTI ARCHITEKTA 

Dne 4. dubna 2024 od 17:30 
Divadlo U22 
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BÝVALÝ STAROSTA VOJTĚCH ZELENKA PORUŠOVAL ZÁKON A LHAL

Proto jsme také jen s pozvednu-
tím obočí přešli pozoruhodnou 
historku, když se náš bývalý sta-
rosta, který se vždy snažil vystu-
povat jako vzor slušnosti a zdvo-
řilosti, zachoval jako obyčejný 
hulvát. Coby specialista na ve-
řejnou komunikaci poslanecké-
ho klubu STAN se na sociálních 
sítích posmíval dvěma čelným 
poslankyním hnutí ANO, že chtě-
jí jako ženy vypadat na fotografi-
ích hezky. Co to o panu Zelenkovi 
a jeho vztahu k ženám vypovídá, 
ať si každý doplní sám... 
Tentokrát ale musíme z  naše-
ho rozhodnutí ignorovat pana 
Zelenku udělat výjimku. Na 
sklonku loňského roku totiž 
Obvodní soud pro 
Prahu 10 rozho-
dl, že se Vojtěchu 
Zelenkovi ne-
musí omlou-
vat bývalý radní 
a  dnes pověřený 
vedoucí Úřadu 
MČ Prahy 22 
Štěpán Zmátlo. 
Toho Zelenka ža-
loval za výrok, 
že „se Zelenka 
(STAN) veřejně 
přiznal k  poru-
šování zákona 
u  přípravy stav-
by mateřské ško-
ly V  Bytovkách“ 
a  za výrok, že 
Zelenka „lobbo-
val na Magistrátu 
hl. m. Prahy, aby 
se zhatila do-
hoda pro vý-
stavbu školky 
v Pitkovicích“.
Obvodní soud tuto žalobu v  pl-
ném rozsahu zamítl a  ještě roz-
hodl, že Zelenka musí žalova-
nému Zmátlovi uhradit náhradu 
nákladů řízení ve výši skoro 85 

tisíc korun. Proti rozsudku se 
bývalý starosta neodvolal a zmí-
něnou částku panu Zmátlovi 
zaplatil. Takže je rozsudek 
pravomocný.
V  odůvodnění soud pro Prahu 
10 píše: „Nelze  konstatovat, že 
by (výroky) nebyly založeny na 
pravdě, jak se v  požadované 
omluvě domáhá žalobce…  …
výroky žalovaného mají věcný 
základ, žalovaný takto komento-
val věci veřejného zájmu…“  Co 
to znamená? 
Soud stejně jako už dříve Úřad 
pro ochranu hospodářské soutě-
že konstatoval, že úřad městské 
části pod Zelenkovým vedením 
postupoval v případě výběrové-

ho řízení na škol-
ku V  Bytovkách 
netransparentně 
a porušil zákon. 
Případ výběrové-
ho řízení na ma-
teřskou školu še-
třila také Policie 
ČR, která ho od-
ložila s  odůvod-
něním, že trest-
ní jednání nelze 
prokázat. „Pro 
stanovení  trest-
ní odpovědnos-
ti by muselo být 
prokázáno, že se 
podezřelé osoby 
skutečně  setká-
valy, nezákon-
ně si předávaly 
informace, pří-
padně technic-
ké údaje, to se 
však  zjistit bez 
operativně pát-
racích prostřed-

ků s odstupem času zjistit nedá,“ 
píše se doslova v příslušném po-
licejním usnesení.  
Tedy zákon byl podle soudu 
i UOHS porušen, postupovalo se 

netransparentně, trestný čin se 
možná stal, ale už ho nejde pro-
kázat. Vyšetřování skončilo, za-
pomeňte. Jedno ale víme jistě: 
bývalý starosta Zelenka je sou-
dem usvědčený lhář.
Jak dnes říká bývalý radní 
Štěpán Zmátlo: „Bývalý staros-
ta mě v  souvislosti s  žalova-
nými výroky v  příspěvcích na 

Facebooku několikrát označil 
za lháře. O  mých výrocích říká, 
že jsou to lži. Nyní mi soud dal 
za pravdu.  Pokud jsem nelhal 
já, jak rozhodl soud, pak lhal 
on.  Nemůžeme mít pravdu oba 
dva!“

-pj-

Ve své žalobě si Vojtěch Zelenka věřil, ale obvodní soud nakonec žalobu zamítl a dal za 
pravdu Štěpánu Zmátlovi. Zdroj: Facebook

Náhled rozsudku.

SOUD ROZHODL: 
Už před časem jsme si řekli, že už se opravdu nebudeme zabývat kauzami bývalého starosty Vojtěcha Zelenky. Zaprvé proto, že 
bychom vzhledem k jejich počtu už o ničem jiném psát nemohli, a zadruhé proto, že podle nás nemá smysl stále rozebírat, co se 
stalo v minulosti. Považujeme za mnohem důležitější sledovat, co se děje nyní a co přinese naší městské části budoucnost. 

Soud stejně jak 
už dříve ÚOHS 
konstatoval, že 
úřad městské 

části pod 
Zelenkovým 

vedením 
postupoval 
v případě 

výběrového 
řízení na školku 

V Bytovkách    
netransparentně 
a porušil zákon. 
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FRANTIŠEK DIVIŠ  –  
KOMUNÁLNÍ POLITIK 
A PODNIKATEL 

František DIVIŠ (20. 6. 1885 – 
27. 2. 1943) se stal starostou 
Uhříněvsi po obecních volbách 
v roce 1919. Patřil k aktivním so-
ciálním demokratům a  za jeho 
úřadování zahájila 1. ledna 1925 
činnost okresní politická sprá-
va v  Říčanech.  Tím bylo město 
Uhříněves odloučeno od politické 
správy na Žižkově.  Významnou 
složkou sociálnědemokratické 
strany v Uhříněvsi byla Dělnická 
tělovýchovná jednota (DTJ), kte-
rá jako levicová strana předsta-
vovala ve své době jeden z pilířů 
politické moci v Československu 
a v Uhříněvsi byla nejsilnější po-
litickou stranou. Jejím členem 
byl po celou dobu první repub-
liky i  starosta František DIVIŠ 
a v roce 1923 se stal i starostou 
DTJ. Jednota měla téměř 150 čle-
nů a kromě tělovýchovné činnos-
ti se věnovala i kulturním a spo-
lečenským aktivitám. 
Většímu rozmachu jednoty bráni-
ly nedostačující prostory, a proto 
František Diviš spolu se staveb-
ním odborem tělovýchovné jed-
noty inicioval stavbu nové mo-
derní dvoupatrové budovy mezi 
ulicemi Pražská a  Petrovická 
(dnes mezi ulicemi Přátelství 
a  Semanského). Stavba započa-
la v létě roku 1928 a slavnostně 
byla otevřena 4. listopadu 1928. 
V přízemí byla restaurace a pro-
dejna potravin Včela, v patře pak 
celkem 24 obytných místností, 
využívaných většinou jako hote-
lové pokoje. V  zadním traktu se 
nacházel tělocvičný a  divadel-
ní sál s  jevištěm a  příslušným 
zázemím.  Po první nájemky-
ni Marii Marešové byla budova  

V novodobé historii se v Uhříněvsi vystřídali starostové Jan Srb st. (v letech 1849–1850),  František Koliha (v letech 1850–1887),  Jan Srb ml. 
(v letech 1887–1908) a Antonín Semanský (v letech 1908–1918). V  roce 1919 pak byl zvolen starostou naší obce FRANTIŠEK DIVIŠ. 

pojmenována  Hotel Mareš. V le-
tech 1936–1942 se stal jeho ná-
jemcem starosta František Diviš  
spolu s manželkou Janou. Ta ho 
pak po jeho smrti vedla až do 
roku 1945. Současným majitelem 
objektu je Tělovýchovná jednota 
Uhříněves a nachází se v něm re-
staurace Lidový dům, pro místní 
Liďák.

FRANTIŠEK DIVIŠ  –  ÚČASTNÍK 
PROTIFAŠISTICKÉHO ODBOJE 

František Diviš jako pokrokový 
sociální demokrat byl delegátem 

Uhříněvsi na protifašistickém 
kongresu roku 1936 v Bruselu. Od 
počátku protektorátu se aktivně 
zapojil do ilegálního protifašistic-
kého hnutí a  během okupace se 
s  mnoha dalšími občany podílel 
na činnosti skupiny podporující 
rodiny uvězněných spoluobčanů. 
V květnu 1942 se František Diviš 
prostřednictvím V. Kotrby zapo-
jil do ilegální organizace Šárka, 
vedené profesorem Ladislavem 
Vaňkem, a  podílel se na mno-
ha protifašistických akcích. Tato 
činnost nezůstala gestapu dlou-
ho utajena a  František Diviš 

byl dne 29. října 1942 doma za-
tčen a  uvězněn. Nejdříve na 
Pankráci, poté v Terezíně a nako-
nec v Osvětimi-Birkenau, kde 27. 
února 1943 zemřel na úplavici. 
Jeho tělo nebylo pozůstalým ni-
kdy vydáno a hrob na uhříněves-
kém hřbitově svatého Václava 
je pouze symbolický. Památkou 
na Františka Diviše je po něm 
pojmenovaná ulice protínající 
Uhříněves od východu na západ..
                                                                

Michal Klich, kurátor a doku-
mentátor uhříněveského muzea

VÝZNAMNÉ OSOBNOSTI 
V HISTORII NAŠÍ OBCE
FRANTIŠEK DIVIŠ – STAROSTA UHŘÍNĚVSI V LETECH 1919–1943

DIVIŠ František, starosta Uhříněvsi v letech 1919–1943
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CHVÁLÍME

S velkým zájmem občanů 
se setkal kulatý stůl k roz-
voji škol a školek, zorgani-
zovaný v místním muzeu 
místostarostkou Hanou 
Vagenknechtovou (Dva-
cetDvojka + Svobodní), od-
povědnou za školství. Stav 
prací a přípravy školských 
projektů představil  
1. místostarosta pro inves-
tice a územní rozvoj Martin 
Langmajer (ODS). A za po-
chvalu a poděkování stojí 
konstruktivní připomínky 
a náměty k projektu ZŠ 
Romance, se kterými přišlo 
vedení a pedagogové na-
šich základních škol. 

KRITIZUJEME

Přesunem jednání zastupi-
telstev do muzea a v čase 
od 14.00 se zdálo, že „bal-
konová obstrukční divize“ 
jednoho politického usku-
pení ztratila na údernosti.  
Chyba lávky! Členové jed-
notky se opět zmobilizovali 
a jako vždy zahltili minulé 
řádné zastupitelstvo sérií 
připomínek a dotazů. Jsme 
samozřejmě zastánci svo-
body slova a demokratic-
ké diskuse, ale nešlo by se 
místo osobních exhibic více 
soustředit na projednávaná 
témata?

UHŘÍNĚVESKÉ OBČANSKÉ NOVINY 
ROČNÍK V, ČÍSLO 1
VYCHÁZEJÍ: 4X ROČNĚ, V NÁKLADU 
7300 KUSŮ, NEPRODEJNÉ
VYDAVATEL: ASTRAIA, SPOL. S. R. O., 
POD MARKÉTOU 87, PRAHA 10-HÁJEK,
REDAKCE@OBCANUHRINEVES.CZ
ODPOVĚDNÝ REDAKTOR: PAVEL JANŮ
IČ: 25758179, EV. Č. MK ČR E 24047
VYDÁNO DNE: 21. 3. 2024
ČLÁNKY A FOTA BEZ UVEDENÍ ZDROJE 
JSOU REDAKČNÍ MATERIÁLY.

DOPISY ČTENÁŘŮ

KRÁDEŽÍ BOHUŽEL V OBCI 
PŘIBÝVÁ A MUSÍME REAGOVAT

Když jsme v květnu přede dvěma lety po do-
končení velmi zdařilé revitalizace Husova 
náměstí psali o  rychle ukradených bobko-
višních, řekli jsme si, ubožáci. Bohužel le-
tos v březnu na stejném místě bylo defini-
tivně vyvráceno přísloví, že „co není pevně 
připevněno, tak hned někdo ukradne“. Za 
své vzaly dvě velmi kvalitní, vkusné a nepo-
chybně drahé lavičky! Jsou fuč, i když byly 
precizně ukotveny v  betonových patkách. 
Událo se to zřejmě v noci, ne ubožáky, ale 
profesionálními zloději. Když však někdo 
zaparkuje ve dne na nedávno otevřeném 
novém parkovišti u  nádraží a  po návratu 
z centra najde svoje SUV bez kol (na špal-
cích) a zmizí i jízdní kola z kufru vozu, to už 
je na pováženou! Držme palce Policii ČR, ať 
zloděje dopadne, a nebuďme lhostejní k po-
dezřelým aktivitám. Dívejme se kolem sebe 
a braňme se!

DORAZILY NÁM DALŠÍ NÁVRHY NÁZVŮ NOVÉHO GYMNÁZIA:
• Vážení, jsem ráda, že hledáte mezi občany nové názvy škol.  

V prosincovém vydání jsem si se zájmem přečetla navrhované názvy a zamyslela se nad tím, zda by to nové 
gymnázium nemohlo nést název: Gymnázium Antonína Semanského, protože pozemek, na němž by se mělo 
stavět, daroval naší obci právě on, respektive jeho dcery. Tohle si myslím, že by byla trefa do černého.  
S úctou Eva Mazáčová 

• Dobrý den,  
navrhuji nový název budoucího gymnázia: Gymnázium Ugrina ves.  
Miluše Linková  

• Gymnázium by mohlo nést jméno Václava Josefa Moravce, kantora uhříněveského.  
Blanka Oujezdská

inzerce

Obsah novin tvoříte i Vy, naši čtenáři.Obsah novin tvoříte i Vy, naši čtenáři.
 Náměty pište na adresu: redakce@obcanuhrineves.cz Náměty pište na adresu: redakce@obcanuhrineves.cz

NEBAVÍ VÁS DĚLAT ÚČETNICTVÍ?  
NECHTE TO PROFESIONÁLŮM!

Komplexní účetní služby: od daňového přiznání  
až k finančnímu úřadu.

ASTRAIA, spol. s.r.o. 
astraia@gmail.com
Tel: 267 712 429

Osiřelé jamky po ukradené lavičce v Husově parku, zmizely dvě z nich.


